
Zo ver je kijken kunt: groene weiden

Thijs Roozing bij zijn kip-
pen
"Zoals een boer op zijn, erf  
zo hoorde de directeur bij de  
fabriek:  áltijd  beschikbaar 
zijn. '

Tachtig jaar zuivel in 
Lutjewinkel      1916-1996

"Het  dorpsleven  draaide  om 
de fabriek.  We waren één"

Bron Libelle 1996 onbekende datum.
Interviews. Mariëtte - Wendelgelst. Foto's: Jeaninne Govaers,  
Gerard Elsinga (archieffoto's Lutjewinkel).

Man en zoon zijn op de zuivelfabriek, net als die van 
de buurvrouw, en tijdens het ophangen van de was rijden de 
melk- en papwagens af en aan. Het hele dorp voelt zich ver-
bonden met de fabriek, want iedereen heeft er wel wat mee 
te maken... Sinds 1916 'het dagelijks leven' van de bewoners 
van  het  Westfriese  Lutjewinkel.  Verslaggever  Mariëtte 
Wendelgelst  zocht hen op en sprak over het familiegevoel 
dat  ontstaat  wanneer werken en leven naadloos  in elkaar 
over gaan.

Lutjewinkel.  Op de  wereldkaart  zal  het  niet  te  vinden 
zijn en ik had ook nooit van haar bestaan geweten als ik niet die 
zomer door mijn echtgenoot op de fiets genodigd was voor een 
pittig fietstochtje door het groene Westfriese polderlandschap. 
Uitgestrekte weiden, 'gestoffeerd' met zwartbont vee en daartus-

sen een klein dorp waar boerderijen in de zon liggen te dromen. Waar ooit de dorpsjeugd in 
één week leerde fietsen, waar de bakker warme kadetten bakte en op zijn hoorn blies als de 
bestellingen konden worden opgehaald. Waar het Wognummertrammetje hét vervoermiddel 
was. Waar de kinderen stilletjes de kaasfabriek binnenslopen om kaasrandjes te snoepen en 
een hoge schoorsteen vreemdelingen al van verre de weg naar Lutjewinkel wees.

Ik wist - tot die ene dag - niet van het bestaan van dit dorp, laat staan van de zuivelfa-
briek  aldaar.  Toch  genoot  het  kleine  plaatsje  in  Noord-Holland,  dat  zo'n  twee-
honderdzesenvijftig huizen groot is en ongeveer achthonderdzestig inwoners telt, al in de ja-
ren dertig grote faam omdat in de zuivelfabriek te Lutjewinkel de lekkerste karnemelk en gor-
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tepap aller tijden vervaardigd werd. Kaas, daar draait het nu allemaal om in Lutjewinkel. Kaas 
die zo rond 1900 nog handmatig gemaakt werd door de boeren uit de omgeving. Eerst door de 
boerin op de boerderij zelf, later in kleine dagkaas-fabriekjes waarvoor een stuk of vijf, zes 
boeren de koppen bij elkaar gestoken hadden, een schuurtje gezocht en een kaasmaker inge-
huurd. De kazen werden op de kaasmarkt in Schagen verkocht. 

Maar  steeds  meer  boeren  kregen  het  idee  dat  een  fa-
brieksmatige verwerking van hun melk niet alleen meer en 
betere produkten op zou leveren, maar ook een hogere op-
brengst voor de melk zou geven. Een grote man achter dit 
plan was J. Blaauboer Kzn. En zijn inspanningen op dit ge-
bied waren niet tevergeefs.  Lutjewinke bleek vanwege de 
ligging van weilanden, waterwegen en gewone wegen dé lo-
catie te zijn voor een zuivelfabriek. 

In 1916 werd in het toen nog slaperige dorp de coöpera-
tieve Zuivelfabriek West-Friesland opgericht. De 26e sep-
tember van dat jaar had de feestelijke opening plaats. Er was 
veel volk. Het hele dorp was uitgelopen en de vlag wapper-
de van de schoorsteen. Die avond werd voor het eerst de 

melk aangevoerd en - oprichter Blaauboer zou het nooit vergeten - zó straalde de fabriek van 
licht er zó was plotseling alles donker. Een defect aan de elektrische leiding. In alle haast wer-
den carbidlampen en oliepitjes ontstoken en zo kon toch, zij het bij 'kaarslicht', de melk wor-
den verwerkt. 

Al vanaf de oprichting van de fabriek is de invloed ervan duidelijk merkbaar geweest 
in Lutjewinkel. Meer dan tachtig procent van de inwoners van 'Lut' was werkzaan in de fa-
briek. Directeur en afdelingschefs moesten op het fabriek terrein of ten minste in het dorp wo-
nen. Dat was een absolute voorwaarde. Thijs Roozing (54) voorman bij de fabriek, ziet nog 
helder  voor  ogen  hoe  de  directe  van 
vroeger naar de fabriek kwam.
Op de fiets, kromgebogen met een alpi-
nopetje  op  het  hoofd.  Thijs  Roozing: 
"Zoals een boer op zijn erf, zo hoorde 
de  directeur  bij  de fabriek.  Altijd  be-
schikbaar  zijn.  Door  de  jaren  heen is 
dat veranderd. 

De directeur van nu komt met de auto 
naar de zaak, een keurig stropje om." 
Thijs Roozing is een echte 'papfles'. Hij 
was  vijftien  toen  hij  met  zijn  ouders 
naar Lutjewinkel kwam. "Mijn ouders 
verhuisden hier naartoe wegens econo-
mische omstandigheden. Het boerderij-
tje  voorbij  Petten,  waar  mijn  ouders 
voordien  woonden,  daar  was  geen 
droog brood te verdienen. Het zeewater 
komt er onder de Hondsbosschezeewe-
ring door en dat geeft zout water in de 
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grond. Ik herinner me dat we een avond met z'n zessen aan tafel zaten en dat mijn moeder 
verzuchtte: 'Wat zou het toch prachtig wezen als er een boot strandde'. Want dat betekende dat 
er weer iets te verdienen viel. En je gelooft het niet, maar een paar uur later kwam de buur-
vrouw: 'Noou Roosing,  moetje 's horen, nou ligt er toch een boot bij Camperduin aan het  
strand'. Dat was de 'Frameggen', in 1953 gestrand. Het is historisch waar. Alsof het van boven 
kwam. Een tijdje verdienden we goudgeld. Mijn ouders hadden een strandtentje neergezet, 
verkochten warme worst en ijs aan de mensen die naar de schipbreuk kwamen kijken. 

Maar het was maar voor even. Mijn ouders verhuisden dus 
naar Winkel, omdat we met veel kinderen waren en er maar één 
op de boerenplaats terecht kon, ben ik in de fabriek beland. Veel 
boerenzoons kwamen zo in Lutjewinkel werken. Ik heb vijf direc-
teuren meegemaakt. De tweede directeur, de heer Nes, was ook 
een boerenzonn. Hij  sprak de taal  van de mensen hier.  Je ging 
door het vuur voor die man. Maar, hij was wel de directeur. Wilde 
je met hem praten, dan moest je een verzoekschrift indienen bij de 
assistent. Terwijl je elkaar bij wijze van spreken in het dorp dage-
lijks tegenkwam. Die afstand veranderde met de derde directeur, 
daar liep je zo bij binnen."

De binding tussen Lutjewinkel en de zuivelfabriek was sterk. De fabriek was dan ook 
een onderneming met hart voor haar personeel, die niet alleen zorgde voor 'centen op het 
kleed'. In de strenge winter van 1963 werd op de feestavond een kolenbon voor een bedrag 
van vijftig gulden aangeboden aan alle medewerkers. En nog geen zeven jaar later werd voor 
het eerst een gouden horloge uitgereikt. Lutjewinkeler Klaas Blokker, chauffeur op de pap-
wagen, was de gelukkige. Hij had dat jaar het vijfentwintigjarig dienstverband volgemaakt. 
Thijs Roozing: "Klaas was een trouwe Lutjewinkel-fan. Hij is dik tachtig geworden. Gestor-
ven in het harnas. Ze vonden hem met zijn uniform van Lutjewinkel nog aan. Zo sterk was de 
band met de fabriek."

Mevrouw Bil (53) kwam in 1966 naar het dorp. Ook haar man vond werk in de fa-
briek.  Als  onderhoudsmonteur.  Zelf  werkt  ze  er  al  weer  drieëntwintig  jaar  als  kantine-
medewerkster. Gerrie Bil: "Ik had zelf nooit aan Lutjewinkel als woonplaats gedacht, maar er 
was werk en we kregen een huis. Dat was in die tijd al heel wat. Een woning op het fabrieks-
terrein met erachter een kleine groentetuin. Sommige werknemers die nu met pensioen zijn, 
hebben het groentetuintje nog. Wij hebben het opgezegd; mijn man houdt niet van tuinieren. 
Ik woonde op een buurtje waar alleen maar mensen van de zuivelfabriek woonden. Het was 
deur en drempel. Stond ik de was op te hangen, kwam er altijd wel een tankauto langs. En de 
fabrieksschoorsteen hè, dat was een 
soort  baken  voor  Lutjewinkel. 
Moest  je  iemand  de  weg  wijzen, 
dan zei je:  let  maar op de schoor-
steen. Kwamen we van vakantie te-
rug en zag je die pijp,  dan was je 
thuis.  Ja,  hij  is  deze  herfst  afge-
broken.  Het  was  te  gevaarlijk,  hij 
brokkelde af. Restaureren kostte zo-
veel geld. 
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Voor iets dat geen functie meer heeft, doe je dat niet. Lutjewinkel had maar een kleine dorps-
kern, verder waren er alleen weilanden. En ja, de fabriek, maar die stond toch een beetje bui-
ten het dorp. 

'Ik woonde op een buurtje waar alleen maar 
mensen van de zuivelfabriek woonden. Het  
was deur en drempel"

Toen onze jongens op de kleuterschool zaten, 
mochten er soms geen vriendjes spelen omdat 
de ouders dat 'te ver' vonden! Geen slager of 
kruidenierswinkel.  Wel  een  bakker  en  een 
melkboertje.  Hij  verkocht  Lutjewinkelmelk. 
Warme pap,  yoghurt  en  vla  haalde  je  direct 
aan de fabriek. Alleen de melk en de karne-
melk moest je afrekenen bij de melkboer. Dat was zo afgesproken. " Niet voor iedereen was 
Lutjewinkel liefde op het eerste gezicht. Het gezin jonkers kwam omstreeks 1967 naar Lutje-
winkel.  De zuivelfabriek  in  Friesland,  waar  vader  Jonkers  als  kaasmaker  werkzaam was, 
moest sluiten. 

"Warme pap, yoghurt, room, vla... je haalde ze  
direct aan de fabriek. En gortepap, natuurlijk,  
de beste in heel Nederland!"

In  Lutjewinkel  was  werk  genoeg. 
Toch was de allereerste kennismaking met 
het  dorp  geen  onverdeeld  succes,  grote 
klonten klei  voor de deur en dan de wind 
die uit de polder kwam. Het was een ramp! 
We hebben een week lang enorme eetlust én 
slaap gehad, zo moesten we wennen aan het 
andere  klimaat.  Ik  heb  vaak  gedacht:  we 
gaan terug naar Friesland. Er was hier hele-
maal niks. Het verkeer dat er was, ging alle-
maal richting de fabriek."

Thijs Roozing: "De fabriek was do-
minant  in  het  dorpsleven.  Als  er  kermis 
was, stond er een hele rij melkauto's in het 
dorp.  En  de  chauffeurs  zaten  in  het  café. 
Dan kwam de directeur vragen of het niet 
eens tijd werd om te komen lossen. Stond 
de melkontvangst van de fabriek al droog. 
Een  echt  verenigingsleven,  met  een  bil-
jartclub en een gymnastiekvereniging,  was 
er niet in Lutjewinkel. Dat kon niet bestaan 
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omdat de mensen aan de fabriek hingen. Klaverjassen, biljarten, maar allemaal op het bedrijf. 
We gingen ook met elkaar op reis. Dat is eigenlijk geboren na het reisje dat het personeel ca-
deau kreeg bij het veertigjarig bestaan van de zuivelfabriek. Naar de Wereldtentoonstelling in 
Brussel. Dat was wat, vooral als je bedenkt dat toentertijd niemand buiten het dorp kwam! Het 
was zo'n succes, dat we naderhand gezegd hebben: dat kunnen we toch vaker doen. Er kwam 
een reisclub. Iedereen spaarde elke week één gulden in een potje bij een van de kaasmakers en 
in september 1960 gingen we voor het eerst op stap. Ik geloof dat er wel zo'n vijftig mensen 
lid waren."

De heer Konijnenberg, oud directeur CZ Lutjewinkel: 
De personeelsavonden, eens per jaar, die waren schitterend. Ze 
duurden wel tot vier uur 's nachts. Er werden Friese avonden 
gehouden - er woonden veel Friezen in Lut - en dan was er de 
Maatschappij tot Nut van het Algemeen, ome Keessie die zo 
mooi vertellen kon. De fabriek bracht een rijk verenigingsleven 
met zich mee, omdat zij mensen aantrok. Waar mensen bij el-
kaar wonen, waar geen televisie is en waar men zich niet zo 
makkelijk kan verplaatsen, komt dat tot bloei."

Kaas, dat was wat de mensen in Lutjewinkel bond. En 
melk. Want in de crisisjaren, toen de verdiensten laag waren, 
besloot het bestuur van de fabriek in Lutjewinkel naast kaas 
ook melkprodukten te maken voor de grote steden. Het was in 
die periode dat Lutjewinkel als CZ Lutjewinkel een grote naam 
kreeg. Geroemd werd vooral de smaak van pap en karnemelk. 
'Zoo edel, dat je wenschte er nooit te veel van te kunnen krij-
gen.'

Dhr. B. konijnenberg: "Er werden winkels in Amster-
dam, Hilversum en Haarlem geopend waar met grote letters op de winkelruit 'CZ Lutjewinkel' 
stond. Daar werd onze flessenmelk verkocht, maar ook koffieroom, gortepap, vla. Een dub-
beltje voor een fles karnemelk. Ze hebben er ook nog ijs proberen te verkopen. Lutjewinkel 
soft-ijs. Maar dat is van korte duur geweest, niet overal was zo'n apparaat om de torentje te 
draaien. Ik ben zelf in 1950 naar Lutjewinkel gekomen. Toen werkten er veel Friezen. De 
chef machinist, de botermaker, de kaasmaker: allemaal Friezen. Alleen de chef van de melk-
inrichtir kwam uit Zuid-Holland. Lutjewinkel haalde ze graag binnen. 

Het waren goede kaas- en botermakers. Trouwe, sociale mensen En harde werkers. 
Werkeloosheid dreef hen uit Friesland. We zeiden wel eens: 'als we personeel nodig hebben 
dan hoeven we alleen maar aan de kop van de afsluitdijk te gaan staan en met een volle 
broodtrommel te rammelen, dan komt het personeel aangesneld.' Er werd in Lutjewinkel beter 
loon betaald dan in de zuivelfabrieker in Friesland. We maakten goede produkten, kwaliteit. 
Was je chauffeur op de papwagen die Lutjewinkel-produkten rondbracht, dan had je aanzien. 
Dat was een verantwoordelijke funcie, want je ging met geld om. En de verdienste was goed. 
Met de beloning van toen zijn verschillende mensen in staat geweest een eigen huis te bou-
wen."

Thijs Roozing: "We waren één. Dit is een fabriek van boeren en arbeiders samen. Wij 
staakten hier ooit één keer. Toen we dat deden, zei de buurman tegen mij: 'Thijs, wat haal je 
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In de loop der jaren is er veel veranderd. De speciale winkels, hier  
het filiaal op de Middenweg in Haarlem, waar Lutjewinkel melk,  
-yoghurt en - gortepap verkocht werd, zijn lang geleden gesloten.  
In Lutjewinkel wordt nu alleen nog kaas gemaakt.

je nou in je hoofd. Ik lever de melk en jij gaat staken?' De boer was je buurman, je vader. Die 
gebondenheid was sterk. Vroeger prakkizeerden wij er niet over om te zeggen: wij willen de 
oudjes er niet bij hebben bij onze personeelsavonden. 

Het  nadeel  van  zo'n 
kleine gemeenschap was wel 
dat men ook verschrikkelijk 
over elkaar kon ouwehoeren. 
Dat  mensen  elkaar  niet 
groetten  omdat  ze  dachten 
dat  de  ander  een  kwartje 
meer  verdiende.  De  laatste 
jaren is de mentaliteit van de 
mensen  erg  veranderd.  Je 
ziet  het  op  personeelsavon-
den en vergaderingen: 

In  1960  kwamen  er  maar 
liefst  negenentwintig  perso-
nen  op  de  jaarvergadering, 
nu  zijn  dat  er  hoogstens 
acht.  Ook de  reisclub  hield 
na  vijfentwintig  jaar  op  te 
bestaan.  Iedereen  had  een 
auto en ging zelf op pad. De zuivelfabriek is twee keer gefuseerd. We zijn nu onderdeel van 
Campina-Melkunie. De melkinrichting werd in 1968 al gesloten. Als er wat is, moet je zijn in 
Tilburg. Vandaaruit wordt de fabriek geregeerd."

Gerrie Bil: "De directeur van de vestiging Lutjewinkel heeft denk ik wel een 'dikke 
vinger in de pap', maar de grote beslissingen komen toch van het hoofdkantoor. We zijn een 
'filiaal'. Vanaf het moment dat mijn man en ik hier in Lutiewinkel wonen, weet ik niet beter 
dan dat er veranderd werd. Fusies en automatiseringen. Dat geeft mensen toch het gevoel dat 
er een stukje van hen afgepakt wordt. Vroeger kwamen de 
boeren naar 'de Boerderij' in Winkel voor de vergaderingen. 
Dan  rekende  de  directeur  alles  voor  op  een  schoolbord. 
Vroeger brachten de boeren hun melk naar de fabriek en 
vertrouwden dat toe aan de directeur. Vandaag de dag heeft 
een boer een computer  en rekent  hij  zelf  uit  hoe hij  zijn 
melk zo efficiënt  mogelijk kan afzetten.  Je  moet  vooruit. 
Het bedrijf moet vooruit, anders heb je zelf geen bron van 
inkomsten meer."

Thijs Roozing: "Ik ben nog steeds trots op het pro-
dukt dat we hier maken. Als ik bij de boeren kom, praat ik 
nog over  onze  gortepap.  Zo best  als  die  was.  Een stukje 
Noord-Holland-kaas blijft het lekkerst. Als ik elders kom, 
dan kan ik het niet laten om te zeggen: 'ja, jullie maken wel 
kaas, maar vergeleken bij die van ons is dat maar stopverf.' 
Dat zit er bij iedereen in. We hebben ook een tijd lang boter 
gemaakt. Maar wie kwamen hier werken om de boter te ver-
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pakken? De vrouwen van de kaasmakers en de botermakers. 'Daar hoeft geen ander voor te 
komen, dat doen we zelf wel.' Je ging samen schaatsen op het kanaal achter de fabriek. Dan 
ging het altijd om mijn zuster of mevrouw Veen. Dat waren van die felle rakkers! Mevrouw 
Veen heeft hier jaren gewerkt. Gek hè. Toen haar vier kinderen groot waren, is zij hier geko-
men. Zo ging dat en zo gaat dat nog. 

Krijgt de vrouw van een van mijn 'jon-
gens' een baby? Naar huis, ik doe je werk wel. 
Een coöperatieve sfeer. Ik weet niet of we dat 
kunnen handhaven in de toekomst. Het is iets 
dat  langzaamaan  verdwijnt.  En  dat  spijt  me, 
want ik denk dat je ook daar wat mee kunt ver-
dienen.  Door  de  mensen anders te  benaderen 
dan alleen met geld. Mijn vrouw is de eerste, 
maar de fabriek is de tweede waar ik van hou. 
Ik heb op de fabrieksgrond wat schapen lopen. 
Als ik volgend jaar met de Vut ben, heb ik ten-
minste een excuus om nog even terug te gaan. "

Henk Jonkers (38), centrifugist: "Mijn 
vader werkte in de fabriek, mijn broer werkt er. 
Ik denk dat je het met de paplepel ingegoten 
krijgt. Als jongen hielp ik de melkboer al met 
de bestellingen en het uitventen van pap uit de 
papbus. Hoewel ik in het begin, toen ik hier pas 
kwam met mijn ouders, het liefst de verhuiswa-
gen had besteld om terug te gaan naar Fries-
land. Ik was toen negen. Maar je doet eens wat 
vakantiewerk,  kaaskeren,  plastificeren,  en  zo 
ben ik er eigenlijk in gerold. Je wist  hoe het 
werk was, je zat lekker dichtbij huis. 

Dan ga je het niet ver zoeken. Maar het dorpse is er toch wel vanaf. Mensen zoeken 
het vertier nu elders. Eind jaren zestig was hier in Lut nog een voetbalvereniging, maar die is 
ter ziele gegaan. Alleen af en toe zie je de saamhorigheid bovenkomen. Zoals met het stukje 
land dat vrij kwam toen de kleuterschool verhuisde. De gemeente had er een andere bestem-
ming voor, maar er is nu toch een speeltuintje voor de kinderen gekomen omdat een aantal 
mensen zich hier sterk voor gemaakt heeft. Ik verzamel zo'n beetje oude foto's van Lutjewin-
kel en de fabriek. Vraag me niet waarom. Ik vind het mooi. De flessen die in de fabriek ge-
vuld werden, die verzamel ik ook. Daar struin ik de rommelmarkten voor af. Misschien pro-
beer ik zo toch iets in ere te houden."

Thijs Roozing:  "Mijn dochter wilde voor geen goud in Lutjewinkel blijven wonen. 
Het zijn waarschijnlijk de mogelijkheden of misschien de beperktheden van het dorp die je 
dan blootlegt, waardoor jonge mensen wegtrekken. De meesten weten niet eens hoe belang-
rijk de fabriek voor Lutjewinkel geweest is. Vroeger zei je niet dat je woonde in Lutjewinkel, 
maar bij  de kaasfabriek.  Ik heb ooit  in Moerbeek gewerkt,  een klein dorpje verderop.  Er 
woonden wat boeren, er was een wagenmaker, een bakker en nog wat winkeltjes. Dat is alle-
maal uitgestorven doordat er geen industrie was. Er werd zelfs geen kermis meer gehouden. 
Als de zuivelfabriek er niet geweest was, zou Lut een doods dorp geweest zijn."
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'En op de vraag: waar staat de fabriek, wees de boerenknaap met zijn hand naar een hooge schoor-
steen. "Daar staat-ie", zei hij, "er is maar één hooge schoorsteen in den omtrek en die is van onze  
fabriek in Lutjewinkel." En dat 'onze' sprak hij uit op een toon, alsof hij het over zijn meisje had.'  
(Uit  het gedenkboek van het vijfentwintigjarig bestaan van de Coöperatieve Zuivelfabriek 
West Friesland te Lutjewinkel, uitgegeven in 1941).
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